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تا اسم غرب می آید، خودتان را نبازید
اگر بخواهیم از این بیچارگی بیرون برویم، باید این وابســتگی مغزی 
را کنار بگذاریم. باید دانشــگاه های ما یک دانشگاه هایی باشد که تا مدتها 
زحمت بکشــد، این جوانها را از آن حال سابق  رژیم شاهنشاهی برگرداند 
به یک حال سالم رژیم اسلامی. باید زحمت بکشند. جوانهای ما هم باید 
جدیت کنند در این معنا که خودشان را که گم کردند پیدا بکنند. تا اسم 

غرب می آید، خودشان را نبازند.
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 دولت حجیم و ناکارآمد شده
دخل و خرجش نمی خواند

صفحه10
شنبه1۸آذر1۳۹۶

۲0ربیعالاول1۴۳۹-شماره۲1۷۸۷

سرویس سیاسی-
»چرا بودجه جاری کشور افزایش پیدا کرده است؟ به دلیل اینکه دولت حجیم و ناکارآمد شده« این 
گزاره را روزنامه شهروند در شماره روز پنج شنبه در گزارشی با عنوان »واقعیت های تلخ سند دخل و 
خرج دولت« نوشت و با  اشاره به موضوع ارائه لایحه بودجه به مجلس نکات قابل توجهی را مطرح کرد.
شــهروند نوشت: »روزشمار برای تقدیم لایحه بودجه  ســال آینده به صدا درآمده است. بودجه ای که 
طبق گفته های محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه براساس عملکردها بسته خواهد شد. با این 
وجود، بسیاری از کارشناسان اقتصادی نسبت به اعداد احتمالی بودجه ابراز نگرانی می کنند. رشد اقتصادي 
۷ درصــد و تــورم ۹ درصدی ازجمله هدفگذاری های دولت دوازدهم در نخســتین بودجه تقدیمی خود به 
بهارستان نشین هاست که گزارش مرکز پژوهش های مجلس تحقق آنها را تلویحا دور از واقعیت نشان می دهد.«

دولت »حجیم و ناکارآمد« 
در این گزارش آمده است: »هادی حق شناس کارشناس مسائل اقتصادی بر این باور است که درحال 
حاضر اقتصاد ایران با واقعیت های تلخی دست وپنجه نرم می کند که تحقق این هدفگذاری ها را با اما و 
اگر همراه سازد. نرخ دو رقمی بیکاری و سهم بالای بودجه جاری در کشور از جمله نکاتی است که این 
کارشناس مسائل اقتصادی بدان اشاره کرده و توضیح می دهد: در حال حاضر بیش از پیش از ٨٠ درصد 
بودجه کشــور، جاری اســت و حدود ٤٠٠ هزار  میلیارد تومان پروژه نیمه تمام در کشور وجود دارد. به 
گفته او، بودجه کشور نزدیک ٤٠٠ هزار  میلیارد تومان است و ۶٠ هزار آن به بودجه عمرانی تعلق دارد.«
شهروند ادامه داد: »در واقع نزدیک به ٨٠ درصد بودجه کشور جاری است. سؤال این است که چرا 
بودجه جاری کشــور افزایش پیدا کرده است؟ به دلیل این که دولت حجیم و ناکارآمد شده، به همین 
ترتیب بودجه جاری افزایش پیدا کرده اســت. دولت باید چابک و چالاک شــود تا هزینه جاری کم و 
پول به ســمت بخش های عمرانی کشــور برود.« همچنین در بخش دیگری از این گزارش از قول یک 
کارشناس نوشته شده است که علت ورشکستگی صندوق های بازنشستگی »کم بودن ورودی صندوق ها 
این است که بیکاری در اقتصاد زیاد شده است. اگر اشتغال افزایش پیدا کند، طبیعتا کارگران و کارمندان 

به صندوق های بازنشستگی کسورات را پرداخت می کنند.«
ازخودگذشتگی اصلاح طلبانه!

روزنامه آرمان در یادداشــتی نوشت: »دولت آقای روحانی، دولت آرمانی اصلاح طلبان نیست و در 
واقع دولتی  برآمده از شــرایط و اقتضائات و همچنین نیازهای کنونی جامعه اســت و اصلاح طلبان نیز 
این حمایت را با توجه به فهم شــرایط انجام دادند. در واقع نخســتین دلیل این حمایت، تلاش برای 
عدم بازگشــت به شرایط پیش از ســال۹2 است. اصلاح طلبان در ادامه نیز برای بهبود شرایط مردم، با 

دولت آقای دکتر روحانی همراهی خواهند کرد.«
این روزنامه زنجیره ای در ادامه نوشــت: »اصلاح طلبان کماکان بــه حمایت خود از آقای روحانی 
و کابینــه اش ادامه خواهند داد اما نســبت به رویه های غیرمطلــوب نیز انتقادات و توصیه های خود را 
در قبال دولت کتمان نخواهند کرد. این نماد رشــد یافتگی و بلوغ در گفتمان اصلاح طلبی  اســت که 
وضعیت مطالبات اجتماعی، اقتضائات ملی و شرایط بین المللی را در تاکتیک های گفتمانی خود لحاظ 
می کنند تا حداقل آسیب های ممکن به کشور برسد و حداکثر منافع مردم تامین شود و این به معنای 
ازخودگذشتگی اصلاح طلبی از مطالبات خود به نفع مردم است«.پیش از این »رسول منتجب نیا« گفته 
بود: »اصلاح طلب ها نه تنها نباید پاســخگوی عملکرد ریاست جمهوری باشند، بلکه باید به نمایندگی 
از مردم از رئیس جمهور پرسشــگری کنند. مردم این واقعیت را به خوبی دریافتند که اصلاح طلبان از 

شخص روحانی حمایت نکردند بلکه برنامه های او را مورد حمایت قرار دادند.«
مدعیان اصلاحات علیرغم تصاحب اکثریت مطلق کرسی های کابینه، به دنبال تبرئه خود از ناکامی های 

دولت هستند و از پاسخگویی درباره عملکرد و ارائه کارنامه فرار می کنند.
نوع رفتار مدعیان اصلاحات با دولت دوازدهم، ادامه راهی اســت که این جریان در دولت یازدهم 
دنبال کردند و نتیجه آن، ناکارآمدی اقتصادی، بر زمین ماندن بسیاری از وعده ها، تحمیل تحریم های 
بیشــتر به جای لغو تحریم ها و حاشیه سازی های مصنوعی بود که ائتلاف نیروی دولت و هزینه شدن 

امکانات و ظرفیت ها در جاده های فرعی را به دنبال داشت.
عطش دستیابی به قدرت و نگاه قبیله ای و بی توجهی به مشکلات و دغدغه های مردم در مدعیان 
اصلاحات به حدی گســترش یافته اســت که تنها پس از ۱٠٠ روز از آغاز به کار دولت دوازدهم، این 
جماعت با بی مســئولیتی به دنبال تبرئه خود از ناکامی ها و فاصله گذاری با دولت است تا بتواند با این 
ترفند سیاسی در انتخابات ۱٤٠٠ نیز قوه مجریه را به دست بگیرد. در این میان، تنها خصلتی که هیچ 

نسبتی با مدعیان اصلاحات ندارد، از خودگذشتگی است.
توجیهات تکراری برای گرانی دلار

روزنامه آفتاب یزد در مطلبی نوشــت: »این موضوع دیگر یک روال عادی برای مسئولان اقتصادی 
شده است که در بسیاری از ایام سال، گرانی ارز در بازار را مربوط به تقاضای فصلی بدانند.به عنوان نمونه 
کمتر از یک ماه پیش و همزمان با ایام اربعین، قیمت دلار افزایش قابل ملاحظه ای داشت و آن زمان 
مسئولان عامل اصلی این گرانی دلار را تقاضای مسافران اربعین برای دریافت ارز عنوان کردند. اکنون 
نیز با توجه به در پیش بودن روزهای پایانی ســال میلادی و آغاز تعطیلات کریســمس در کشورهای 

دیگر وزیر اقتصاد افزایش قیمت دلار را با توجه به این موضوع طبیعی دانسته است«.
این روزنامه زنجیره ای در ادامه یادآور شد: »حال سؤال این است که اساسا چه تعداد از مردم ما در 
ایام کریسمس به سفر خارجی می روند که قیمت ارز با توجه به این موضوع بالا برود؟ البته این روال 
فقط مربوط به امسال نیست و در سالیان قبل همچین اظهارات تکراری را از مسئولان اقتصادی شاهد 
بودیم. لابد با این وضعیت در بهمن و اسفند هم گرانی دلار با این موضوع که »مربوط به افزایش تقاضای 
شــب عید اســت« توجیه خواهد شد. در این میان فقط از یک موضوع غفلت می شود و آن تحت فشار 
بودن مردمی است که برای خریدهای عادی خود به دلیل گرانی دلار با افزایش قیمت بی رویه برخی 
کالاها مواجه اند«.گفتنی است روزنامه شرق-شهریور ۹۶- در گزارشی از بازار ارز نوشته بود: »تلاش های 
مخفیانه برای گرانی دلار وجود دارد و تقصیرها بر گردن بانک مرکزی است...برخی کارشناسان می گویند 
بانک مرکزی به دنبال افزایش نرخ ارز است، اما ترجیح می دهد قیمت ها را به تدریج و در سایه شوک های 
کوتاه مدت و مقطعی افزایش دهد. یکی از این کارشناسان، آلبرت بغزیان است که می گوید بانک مرکزی 

تلاش می کند نرخ ارز را در روندهای مقطعی و حساب شده افزایش دهد«.
کارشناســان معتقدند که تداوم افزایش نرخ دلار می تواند نوسانات اقتصاد کشور را افزایش دهد و 

نتیجه آن گرانی قیمت کالاها در بازارها و ایجاد مشکل برای معیشت مردم است.
روحانی در خلال تبلیغات انتخاباتی سال ۹2 با حضور در برنامه »با دوربین« شبکه اول سیما پس 
از آنکه وعده ۱٠٠ روزه برای حل مشکلات اقتصادی داد، درباره نرخ ارز نیز گفت: »ما شاهد هستیم که 
دلار بعد از چندماه به چندین برابر قیمت افزایش پیدا می کند، مشکل کجاست؟ مشکل عدم مشورت، 

خودشیفتگی، عدم استفاده از ابزار علمی برای اداره کشور و بی ثباتی ها است.«
نادیده انگاری به سبک زنجیره ای ها؟!

روزنامه شرق در گزارشی نوشت: »حد آستانه بررسي اطلاعات پولي از ٥٠٠ میلیون تومان به پنج 
میلیارد تومان افزایش یافت. این اصلاحي است که در توافق اخیر وزراي اقتصادي و دارایي و دادگستري 
انجام شــده و به موجب آن حداقل میزان گردش حســابي که مورد بررسي سازمان امور مالیاتي قرار 
خواهد گرفت، پنج میلیارد تومان خواهد بود. پیش از این در دي سال ۹٥ در آیین نامه اجرائي تبصره ٥ 
ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات هاي مســتقیم حد آستانه براي بررسي اطلاعات حساب هاي بانکي ٥٠٠ 
میلیون تومان اعلام شده بود که در همان زمان نیز واکنش هاي زیادي به همراه داشت. مخالفت ها با 
بررسي حساب هاي بانکي براي اخذ مالیات اما محدود به این حد نصاب براي بررسي نبود و از مخالفت 

با شیوه اجراي آن تا کلیت آن مورد اعتراض افراد و گروه هاي مختلف قرار گرفته بود.«
ایــن روزنامه مخالفان زیادی برای این موضوع تراشــیده در حالی که مخالف اصلی آن شــخص 
رئیس جمهور بود که در آغاز دولت یازدهم گفت دولت نباید به حساب های مردم سرک بکشد و بدتر 
آنکه برخی از طیف موسوم به اصلاح طلب در روزنامه های زنجیره ای بررسی حساب ها را به حریم خصوصی 

افراد پیوند زدند، اما چنانکه دیدید زنجیره ای حقایق را آنچنان که بوده نمی گویند.
این روزنامه در ادامه نوشته است: »مخالفت هایي که از نگراني کارشناسان درباره سرنوشت گردش هاي 
مالي پس از اجراي این آیین نامه تا حرمت تجســس در دین اســلام را شامل مي شد و البته گروه هاي 
ذي نفع را نیز به واکنش هایي واداشــت.حالا به نظر مي رســد وزارت اقتصاد و سازمان امور مالیاتي در 
عقب نشــیني آشکار آستانه بررسي اطلاعات حساب ها را به ۱٠ برابر میزان قبلي افزایش داده است تا 
قسمت بزرگي از حساب هاي بانکي اشخاص از بررسي مستقیم سازمان امور مالیاتي مصون بمانند. این 
در حالي است که هنوز عده اي بررسي همین مقدار از حساب هاي بانکي را نیز »سرک کشیدن در حریم 
خصوصي مردم« مي دانند و معتقدند نباید کمّ و کیف حساب »مردم«ي که سالانه میلیاردها تومان به 

حساب شان مي آید و مي رود، بررسي دقیق تر شود.«
حریم خصوصی؛ اصلاح طلبان و قانون گریزی

نخســت آنکه برعکس آنچه که این روزنامه زنجیره ای گفته از قضا بررسی حساب ها کاملا اسلامی 
اســت. مگر قرار است دولت از حساب ها بکاهد؟ یا اینکه اگر کسی از راه مشروع و قانونی کسب حلال 
کرده اســت )خواه میلیاردها تومان باشــد( چه واهمه ای دارد؟ به قول قدیمی ها آن را که حساب پاک 
است از محاکمه چه باک است. امیرالمومنین علی)ع( می فرماید که درآمدها را بررسی می کند و قسم 
یاد می کند که حتی اگر از کسب نامشروع زیورآلات برای همسرانشان خریده باشند آن را می ستاند و به 
بیت المال مسلمین باز می گرداند. دیگر آنکه اگرچه روزنامه شرق امروز به صورت نیم بند به مخالفت به 
این پدیده پرداخته اما سوابق طیف اصلاح نشان می دهد که گروهی که هر چیزی را با حریم خصوصی 
پیوند می زنند تا جلوی قانونی شدن امور را بگیرند هم ایشان هستند. برای نمونه در فقره خودرو مگر 
هیاهو به پا نکردند که حریم خصوصی است؟ اما به این سؤال پاسخ ندادند که وسیله ای که چهارطرفش 
شیشــه اســت و در معرض دید چگونه حریم خصوصی است؟ هر آنچه در آن رخ دهد را مثلا کودکان 
رهگذر می بینند. طیف اصلاح طلب نشان داده که تنها پز و پرستیژ روشنفکرمآبی است که بر هر چیزی 

ارجح است حتی تبعات سوء فرهنگی و اقتصادی. 

مذاهب  تقریب  جهانی  مجمع  دبیرکل 
 اســامی گفت: مباحث بسیار مطلوبی در

ســی و یکمین دوره کنفرانس بین المللی 
وحدت اســامی مطرح و جمع بندی شده 
است که در قالب کارگروه های مختلف این 

نتایج راهبردی پیگیری می شود. 
آیت الله محســن اراکی شــامگاه پنج شنبه 
)۱۶ آذر ماه( در مراســم اختتامیه سی و یکمین 
کنفرانس بین المللی وحدت اسلامی که با حضور 
علمای جهان اسلام در مرکز همایش های صدا و 
سیما برگزار شد، با محکوم کردن سخنان ترامپ 
درباره انتقال سفارت اسرائیل غاصب از تل آویو به 
بیت المقدس اظهار کرد: ما این تلاش را نشــانه 
ایــن می دانیم که دولت آمریــکا و رژیم غاصب 

صهیونیستی به پایان خط رسیده اند.
وی ادامه داد: معنــای تلاش آمریکا و رژیم 
صهیونیستی این است که آنها از تمامی تلاش ها 
برای دور زدن فلسطین مأیوس شده اند به همین 
دلیل دســت به چنین اقدامی زدنــد. ولی باید 
دشمنان بدانند هیچ وقت نمی توانند آتش خشم 

فلسطینیان را خاموش کنند.
آیــت الله اراکی تأکید کرد: این حرکت دولت 
ایالات متحده آمریکا و رژیم صهیونیســتی باید 
ســرآغاز انتفاضه جدید ملت فلسطین با حمایت 
همه ملت های مســلمان و عدالتخواه باشد. این 
انتفاضــه نبایــد پایان یابد مگر با ســقوط رژیم 
صهیونیستی و پاک سازی سرزمین فلسطین از این 
کِرمِ خبیث. وی در ادامه سخنان خود از تلاش های 

آیت الله مکارم شیرازی از مراجع تقلید شیعه، شیخ 
احمد بدرالدین حسون مفتی ارشد سوریه، احمد 
الطیب، رئیس دانشگاه الازهر مصر و خانم فردوس 
العوادی از پژوهشگران عراقی که در زمینه وحدت 
و تقریب تلاش کرده اند، تشکر کرد و یادآور شد: 
مباحث بسیار مطلوبی در این کنفرانس جمع بندی 
شده است و در قالب کارگروه های مختلف نتایج 

راهبردی و عملیاتی پیگیری می شود.
آخرین ضربه به حیات سیاسی آمریکا 

در غرب آسیا
علی اکبــر ولایتی مشــاور عالی رهبر معظم 
انقلاب اسلامی در امور بین الملل نیز طی سخنانی 
در این مراسم با اشاره به تحولات فلسطین گفت: 

تمام توطئه ها و فتنه ها و جنگ افروزی هایی که 
در جهان اسلام انجام می شــود، از نقطه نظری 
خاص، فقط در جهت به حاشــیه راندن موضوع 
فلسطین است، این زخم کهنه امت اسلام، و ارتقاء 
و تضمین امنیت رژیم اشغالگر قدس از طریق ایجاد 
درگیری های درونی بیــن ملل و مذاهب و فرق 
مختلف اسلامی و انحراف افکار عمومی از جنایات 
صهیونیست هاســت که مبارزه با آن گام بلندی 
در جهت تحقق تمدن نوین اســلامی می باشد. 
وی تصریح کــرد: اخیراً رئیس جمهور زیاده خواه 
و بی تدبیر و مهاجم آمریکا که از شکســت های 
عوامل وحشی آمریکا، یعنی داعش عصبانی است، 
اقدام به کاری کرده که اسلافش گستاخی چنین 

کار احمقانه ای را نداشــتند؛ یعنی دستور انتقال 
سفارت آمریکا به قدس را صادر کرده است.آقای 
ترامپ بداند که این اقدام، آخرین ضربه به حیات 
سیاســی ایالات متحده در غرب آســیا و جهان 
اسلام است و دیری نمی گذرد که هیئت حاکمه 
آمریکا از این اقدام پشیمان خواهد شد؛ زیرا که 
خشم یک و نیم میلیارد مسلمان را علیه خویش 

مشتعل خواهد کرد.
تقدیر از تاشهای جمهوری اسامی

 برای تحقق وحدت اسامی
همچنین ابراهیم جعفری، وزیر امور خارجه 
عراق نیز در ســخنرانی خود در این مراســم با 
تقدیر از جمهوری اسلامی ایران به سبب برگزاری 
کنفرانــس وحدت، عنوان کــرد: باید وحدت را 
به صورت عملی اجرا کنیــم چراکه قرآن کریم 
بر وحــدت میان تمامی امــت تأکید می کند و 
می فرماید از اختــلاف و درگیری بپرهیزید و بر 

ریسمان الهی چنگ بزنید.
جعفری در ادامه با بیان اینکه امت اســلامی 
گرفتار چالش های مختلفی اســت، گفت: انجام 
ابتکاراتی همانند برگزاری اجلاس وحدت می تواند 
بر حل این چالش ها کمک کند. برای نمونه عده ای 
خیال می کردند عراق به فراموشی سپرده شده ولی 
این کشور به سبب خوداتکایی بر دشمنان خود 
پیروز شد. قبلا در عراق ۱2٤ کشور حضور داشتند 
و این ها آمده بودند تا با عراق مقابله کنند ولی به 
لطف خدا و فداکاری مردم از کشور خارج شدند. 

مردم عراق در برابر این شیاطین مقابله کردند.

آیت الله اراکی در اختتامیه سی ویکمین کنفرانس وحدت اسامی:

اجرایی شدن نتایج راهبردی و عملیاتی كنفرانس وحدت اسلامی پیگیری می شود

معاون اول دادســتان کل کشور از نظارت 
آناین بر کار قضات دادسراهای سراسر کشور 

خبر داد.
حجت الاسلام محمد مصدق به خبرگزاری صدا و 
سیما گفت: در دادستانی کل کشور معاونتی فعالیت 
می کند که کارش نظارت بر روند فعالیت دادسراهای 

سراسر کشور است.
مصدق افــزود: نظارت ها هم به صورت آنلاین و 
هم به صورت حضوری انجام می شود و کارکرد قضات 
دادسراها در سراسر کشور مورد ارزیابی قرار می گیرد.
وی ادامه داد: هر ماه هیئتی به یکی از استان ها 

اعزام می شــوند و گزارش کیفیت کار مراجع قضایی 
آن استان و شعبه های مربوطه تهیه و به دادستان کل 

کشور ارایه می شود.
معاون اول دادستان کل کشور گفت: نظارت تاثیر 
زیادی بر تســریع در روند رســیدگی به پرونده های 
قضایی دارد ضمن اینکه اگر هر فردی بداند ناظری بر 
کارهای وی نظارت می کند قطعا با دقت بیشتری کار 
خود را ادامه می دهد. مصدق تاکید کرد: در حال حاضر 
نهادهای متعددی در قوه قضائیه از جمله دیوان عالی 
کشور، دادستانی کل و بازرسی کل کشور نظارت های 

خود را ادامه می دهند که وضعیت خوبی داریم.

نظارت آنلاین و حضوری
 بر كار قضات دادسراها

همدان- خبرنگار کیهان:
بیست و چهارمین دوره جشنواره بین المللی تئاتر کودک 
و نوجوان با معرفی برگزیدگان در بخش های مختلف به کار 

خود پایان داد.
اختتامیه این دوره از جشــنواره با حضور هنرمندان داخلی و 
خارجی شرکت کننده، از کشورهای کره جنوبی، آلمان، دانمارک، 
ایتالیا، آذربایجان، ترکمنستان، فرانسه، استرالیا و چین و گروهی 
از بازیگران تئاتر، تلویزیون و ســینمای ایران در ســالن ابن سینا 

همدان برگزار شد.
در مراســم پایانی این جشنواره، معاون هنری وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی گفت: سیاست وزارتخانه مبتنی بر تمرکززدایی از 
فعالیت های هنری در تهران، گامی موثر در شــکوفایی فرهنگی 

سایر استان ها است.
علی مرادخانی خاطرنشان کرد: از آنجا که استان همدان پایتخت 
گردشگری آسیا در سال 2٠۱٨ خواهد بود امیدواریم بتواند برگزاری 

اتفاقات ملی بیشتری را در خود جای دهد.
مرادخانی با تاکید بر اینکه وزارت ارشاد برای اجرای سیاست های 
عدالت محوری در استان ها کمک می کند، گفت: هر سالن تئاتری در 

همدان ساخته شود، نسبت به تجهیز آن اقدام می کنیم.
اســتاندار همدان نیز در این مراسم اظهار کرد: این جشنواره 

مورد استقبال مردم همدان قرار گرفت.
محمدناصر نیکبخت با بیان اینکه ســال آینده تئاتر کودک و 
نوجوان، 2٥ ساله می شود تصریح کرد: از نظر بودجه هر چقدر اداره 
ارشاد کمک کند استانداری هم با وجود کمبود بودجه کمک رسان 

این جشنواره است.
وی با بیان اینکه همدان ٥٠٠ ســال پایتخت ایران زمین بود 
ادامــه داد: یک هزار و ٨٠٠ اثر تاریخی در همدان وجود دارد لذا 

این شهر، مقصد گردشگری در کشور است.
وی با بیان اینکه در سال 2٠۱٨ اجلاس گردشگری و اجلاس 
آسیایی را پیش رو داریم اضافه کرد: زیرساخت ها برای ورود قطار 
و هواپیما و ایجاد سه  راه سه ساعته به تهران باعث شده آمادگی 

لازم را برای میزبانی جشنواره ها داشته باشیم.
نیکبخت با بیان اینکه ما به دنبال آوردن جشنواره بین المللی 
فیلم کودک و نوجوان هستیم، ادامه داد: تقاضا داریم که جشنواره 
فیلم کودک و نوجوان به همدان بازگردد؛ همه هزینه ها را بیشتر 

از استان دیگر تقبل می کنم.
وی با اشاره به اینکه معتقدم باید پایلوت هر برنامه در خصوص 
 کودک در همدان بنا گذاشته شود، از آمادگی در این زمینه خبر

داد.
شایان ذکر است در پایان مراسم برگزیدگان بخش های مختلف 
معرفی شده و هدایای خود را دریافت کردند و از هنرمند معلول 

ذهنی ایتالیایی تقدیر شد.
گفتنی است ایتالیا و کره جنوبی نیز جوایز بخش بین الملل را 

از آن خود کردند.

با معرفی برگزیدگان

بیستوچهارمینجشنواره
بینالمللیتئاترکودکونوجوان
درهمدانبهکارخودپایانداد

وزیر اســبق آموزش و پرورش گفــت: در طول چهار 
سال گذشته بودجه این وزارتخانه سقوط کرده و از 15/6 
 درصد بودجه عملیاتی دولت به زیر 10 درصد کاهش یافته

است.
حمیدرضا حاجی بابایی با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در 
آموزش و پرورش، به فارس گفت: برخی اقدامات خوبی انجام شده 
اســت، اما در برخی زمینه ها دچار مشکل هستیم، مانند دانشگاه 
فرهنگیان؛ چرا که این دانشگاه قلب سند بنیادین آموزش و پرورش 
است؛ البته کارهایی شروع شده اما در سال های اخیر به شدت این 

دانشگاه تضعیف شده است.
حاجی بابایی افزود: باید هر ســال بین 2٥ تا 3٠ هزار دانشجو 
جذب می کردیم، اما در حال حاضر چهار هزار دانشجو توسط این 

دانشگاه جذب شده است که معنای آن میل به تعطیلی است.
وی با اشــاره به کتب درسی دانش آموزان، گفت: در خصوص 
کتاب های درسی زحمات زیادی کشیده شده است اما باید تلاش 
شــود که این کتب روزبه روز با سند تحول تطابق بیشتری داشته 

باشند.
این نماینده مجلس ادامه داد: مجتمع های آموزشی روستایی 
داشــتیم که در حال تعطیلی اســت و اینها برخلاف سند تحول 

بنیادین آموزش و پرورش است.
حاجی بابایی در خصوص تغییر ساختاری در آموزش و پرورش، 
بیان داشت: اگر معاونت ابتدایی بخواهد در معاونت متوسط ادغام 
شود، این، یعنی نابود کردن دوره ابتدایی و ضربه به دوره متوسطه 
است. معاونت ابتدایی برای اولین بار ایجاد شد و باید همه توانمان 

را برای این دوره قرار دهیم.
وی در خصوص انتقادات به اجرای سیســتم آموزشی 3-3-۶ 
در دوران مدیریتی خود، ابراز داشــت: ایــن کار عجولانه نبود و 
سیستم آموزشــی ۶-3-3 یا 3-3-3-3 به موقع اجرا شد؛ البته 
آنها که می گویند این کار عجولانه انجام شــد، می خواستند این 
تغییر یک ســال به تأخیر بیفتد تا هرگز اجرا نشــود؛ چرا که اگر 
آن ســال اجرایی نمی کردیم، به دســت این افراد می افتاد و آنها 
 اصــلًا این تغییر سیســتم را اجرا نمی کردنــد و هیچ وقت اجرا

نمی شد.
وزیر اســبق آموزش و پرورش گفت: ما تأکید داشتیم همان 
سال این تغییر اجرا شود؛ چرا که شتاب زده عمل کردن، به کاری 
می گویند که در آن اشکال وجود داشته باشد، اما کار با موفقیت 
انجام شــده و معلم و کلاس کافی وجود داشته است؛ برای نمونه 
آنقدر معلم داشــتیم که بعد از چهار ســال، سالی 2٠ تا 3٠ هزار 
معلم را بازنشسته کردند، اما باز هم معلم کفایت کرده است، این 

نشان می دهد که معلم به اندازه کافی بوده است.
وی در خصوص وضعیت بودجه آموزش و پرورش، خاطرنشان 
کرد: در ســال ۹۱ کل بودجه عملیاتی دولت ۱٠٤ هزار میلیارد 
تومان بوده اســت و بودجه آموزش و پرورش نیز ۱٥ هزار و ۶٠٠ 

میلیارد تومان بود؛ یعنی ۱٥/۶ درصد.
حاجی بابایی افزود: ســال گذشته بودجه عملیاتی دولت 2٨3 
هزار میلیارد تومان بوده اســت و بودجه آموزش و پرورش 2٨/۱؛ 
یعنی کمتر از ۱٠ درصد کل بودجه؛ در نتیجه در طول چهار سال 
گذشته بودجه این وزارتخانه سقوط کرده و از ۱٥/۶ درصد به زیر 

۱٠ درصد کاهش یافته است.

حاجی بابایی خبر داد

کاهشبودجهآموزشوپرورش
در۴سالگذشته

مراسم تشییع پیکر مطهر شهید تازه تفحص 
شــده دوران دفاع مقدس، »خلیل تاروردی 

فراهانی« در تهران برگزار  شد.
به گزارش تسنیم، مراســم تشییع پیکر مطهر 
شهید تاروردی فراهانی روز پنجشنبه با حضور عموم 
مردم از مقابل مسجد سید سجاد)ع( واقع در بزرگراه 
رسالت، خیابان اســتاد حسن بنا)مجیدیه جنوبی(، 

برگزار  شد.
شــهید خلیل تاروِردی فراهانی که متولد سال 
۱3٤3 و پاســدار بــود از طریق لشــکر 2۷ محمد 

رسول الله)ص( تهران عازم جبهه های جنگ تحمیلی 
شــد و ســرانجام در عملیات والفجر ٤ و در منطقه 
عملیاتی پنجوین به شهادت رسید، اما پیکر مطهرش 
در منطقه ماند و در شــمار شهدای مفقودالاثر قرار 

گرفت.
 چندی پیش پیکر مطهر این شهید طی عملیات 
تفحص توســط کمیته جست وجوی مفقودین ستاد 
کل نیروهای مسلح کشف و به کشور بازگشت و بعد 
از گذشت 3٤ سال از شهادتش توسط پلاک هویت 

شناسایی شد.

تشییع پیکر شهید تازه تفحص شده 
دوران دفاع مقدس در تهران

دانشــگاه های مختلف کشور طی روزهای 
گذشته به بهانه بزرگداشت 16 آذر و روز دانشجو 
شــاهد برگزاری نشست ها و جلسات مختلف 

سخنرانی بود.
مراسم روز دانشجو پنج شنبه ۱۶ آذر در دانشگاه 
بین المللی امام رضا)ع( مشهد با حضور تولیت آستان 
قدس رضوی برگزار شــد. در این مراسم نمایندگان 
تشــکل های دانشــجویی دانشــگاه امام رضا)ع( و 
دانشگاه علوم اســلامی رضوی به بیان دیدگاه های 

خود پرداختند.
حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در این نشست، 
اظهار داشت: جریان جنبش دانشجویی ما جریان ضد 
ظلم، ضدفساد، ضد استکبار، عدالت خواه و حق خواهی 
بوده و هستند و برخلاف احزاب و گروه های سیاسی 

که به دنبال کسب قدرت بوده، آرمان گرا هستند.
به گزارش تسنیم، رئیسی با بیان اینکه خصلت 
مطالبه گرایــی دانشــجویان از ایــن آرمان گرایی و 
عدالت خواهی بر می آید، ادامه داد: برخی ممکن است 
این جریان دانشجویی را نپسندند اما حضور این جریان 
در کنار جریان انقلاب اجتناب ناپذیر است، البته باید 
مراقب آفت های احتمالی نظیر سوءاستفاده جریان های 

سیاسی به دنبال قدرت بود و راه آنها را سد کرد.
وی خاطرنشان کرد: در دانشگاه باید رابطه ای بین 
علم، اقتصاد و سیاســت شبیه به یک مثلث باشد بر 
این اساس که نتیجه علم باید وارد اقتصاد و سیاست 
خارجی شود تا سبب رونق اقتصاد و یافتن بازارهای 

خارجی برای تولیدات داخلی ما شود. 
تولیت آستان قدس رضوی با بیان اینکه اتهامات 
بسیاری علیه آستان قدس نظیر بحث مالیات و غیره 
مطرح می شود، گفت: البته اگر چند سایت این حرف ها 
را می نویسند دلیل نمی شود که حرف مردم باشد؛ در 
مورد مالیات آستان قدس رضوی نیز تولیت فقید 3٥ 
سال پیش نامه ای خدمت حضرت امام )ره( نوشتند و 
امام رسماً این امر را مرقوم فرمودند که آستان قدس 
رضوی و شرکت های تابعه آن از مالیات معاف هستند .

رئیســی با بیان اینکه چون تمام درآمد آستان 
قدس موقوفه و نذر است لذا در هزینه ها تاکید دارم 
که باید دقت شود، گفت: من نیز پس از اینکه به این 
سمت منصوب شــدم نامه ای به مقام معظم رهبری 
فرستاده و ایشان نیز بر گفته حضرت امام )ره( تاکید 
کــرده و نکاتی مطرح کردند ضمن اینکه ما در حال 
حاضر مالیات ارزش افزوده، تکلیفی و مالیات عملیاتی 
را می پردازیم و غیر از آن، چندین برابر پولی که آستان 
قدس به عنوان مالیات بخواهد بپردازد را در جاهایی 

که وظیفه دولت است هزینه می کند.
وی ادامه داد: ما برای نخســتین بار موسســه 
حسابرسی خارج از آســتان قدس را به آستان وارد 
کردیم تا به صورت کاملا دقیق به بررسی بپردازند و 
شفافیت درباره مسائل آستان قدس در برابر درآمدها 
و هزینه ها به حدی اســت که ما می توانیم در زمینه 
موقوفــات بیان کنیــم کجا هزینه شــده و مراحل 

حسابرسی بسیار متفاوت از گذشته است.
مشاور میر حسین موسوی: برجام 

نتیجه دیپلماسی سنتی- قجری است
در مراسمی دیگر، ناصر نوبری، سفیر وقت ایران 
در شــوروی و مشاور ارشــد میرحسین موسوی در 
انتخابات ٨٨ همراه با حجت الاسلام نبویان میهمان 

مراسم روز دانشجو دانشگاه شهید رجایی بودند. 
به گزارش خبرگزاری دانشــجو، نوبری در این 
نشست گفت: در سیاست خارجی دو نوع دیپلماسی 
در تاریخ کشور ما وجود دارد. یکی دیپلماسی سنتی 
و قجری و دیگری دیپلماسی علمی-حرفه ای است. 

اکنون دیپلماسی ما همان دیپلماسی دوران پهلوی و 
همان دیپلماسی قجری است. 

وی ادامه داد: در دیپلماســی ســنتی-قجری 
ما خود را یک کشــور کوچک ضعیــف می بینیم و 
یکســری قدرت های بزرگ در جهان هستند که ما 
باید اعتمادشان را جلب کنیم. کار دیپلماسی قجری 
- سنتی این است که کشورهای با معرفت پیدا و به 
آنها اعتماد می کنند. در این نوع از دیپلماسی فرض 
بر این اســت که باید متکی و آویزان شد، اما باید به 
یک کشور با مرام تکیه کرد. برجام هم نتیجه همین 

دیپلماسی سنتی- قجری است. 
این دیپلمات با سابقه افزود: اعتماد سازی بر همین 
مبناســت که ما نقد می دهیم تا به ما اعتماد کنند و 
بتوانیم به آنها آویزان شــویم. همان ســنتی که در 
گذشته کشورهای کوچک برای حفظ حاکمیت خود 
به امپراتوری های بزرگ صله و هدیه می دادند. آقای 
ظریف هم در کمیته شــورای روابط خارجی آمریکا 
رفته و اظهار کرده است به ما کمک کنید تا بمانیم، 
این مطلب ســری نیست. یعنی در اصلی ترین مکان 
تصمیم گیری آمریکا به طور واضح گفتند که کمکمان 
کنید تا از بین نرویم. این نوع دیپلماسی در سیاست 

خارجی علمی و سیاسی دنیا قرن ۱۹ برچیده شد.
نوبری ادامه داد: در ابتدا گفتند که ما می خواهیم 
معیشت مردم را حل کنیم و با آمریکا مذاکره می کنیم. 
حتی گفته شــد که مشــکل آب خوردن مردم حل 
می شود اما بعد از 3 الی ٤ سال به دلیل اینکه به آن 
اهداف نرســیدند می گویند ما کار مهم تری کردیم و 
آن برداشــتن سایه جنگ از روی کشور بود. اما شما 
هدفتان این بود که با این مذاکرات مشکلات اقتصادی 
را حل کنید اکنون باید بازخواست شوید. باید مردم 
شما را بازخواست کنند، نه اینکه چهره خود را تغییر 

دهید و هدف دیگری معرفی  نمایید.
سفیر سابق ایران در شــوروی با بیان اینکه در 
سیاست خارجی امروز تضمین، امضای کری نیست، 
تصریح کرد: از نظر روابط بین المللی امروز برجام غلط 
است. این تعداد صفحه برای چنین قراردادی  اشتباه 
است. برجام خانه عنکبوتی است که تارهای عنکبوت 
صفحه های آن است. اگر برجام بر اساس دیپلماسی 
حرفه ای بود تنها در یک صفحه نوشــته شــده بود. 
اکنون سفارتخانه های ما در وزارت خارجه نمی توانند 
حساب ارزی باز کنند اما ما ۱٠ هزار سوخت اورانیم 

خود را از دست دادیم.
وی با بیان اینکه دیپلماسی ما در سوریه درست 
بود، گفت: خوشــبختانه هر جا دست وزارت خارجه 
وجود ندارد؛ کار درست انجام می شود، به همین دلیل 
دیپلماسی ایران بعد از انقلاب حالت سینوسی دارد.

چرا در آب سنگین اراک
 بتن ریختند؟

حجت الاسلام سید محمود نبویان نماینده دوره 
نهم مجلس شورای اسلامی نیز در این مراسم گفت: 
در نطنز ۱۶ هزار سانتریفیوژ نسل یک داشتیم که بعد 
از برجام به ٥ هزار کاهش یافته است یا دانشجوهای 
رشته هسته ای که قرار بود در فوردو دانش هسته ای 

یاد بگیرند که بساط آن هم برچیده شد.
به گزارش تســنیم، نبویان با طرح این ســؤال 
کــه چرا اصرار داشــتند اراک را بتــن بریزند، ادامه 
داد: متخصصیــن و دانشــمندان ایرانی رآکتوری را 
در اراک راه انداختنــد که ســالانه ۹ کیلو پلوتونیوم 
از آن اســتخراج می شــد. در نیروگاه بوشهر هم از 
پسماندهای به وجود آمده پلوتونیوم استخراج می شد 
که اسرائیل آن را برای خود زنگ خطر می دانست و 
بند ۱۷ ضمیمه اول برجام ایران را متعهد کرده همه 

سوخت های مصرف شده تمامی رآکتورهای قدرت و 
تحقیقاتی در زمان حال و آینده را به خارج بفرستند. 
هم چنین تا ابد ایران بازفرآوری هم نیاز ندارد و دانش 

بازفرآوری هم نباید داشته باشد.
نبویان گفت: مقام معظم رهبری هم چندین بار 
فرمودند در برجام گام به گام جلو بروید اما مسئولان 
ما کل تعهدات را انجام دادند و به آمریکا اعتماد کردند.

وی افــزود: حتی در همین برجام صراحتاً اعلام 
شده است که تنها 2٥ درصد تحریم ها برداشته خواهد 
شد و برجام قرار است که رابطه بانکی و فروش نفت 
را تسهیل کند که آن هم اتفاق نیفتاده است چرا که 
2 سال است بعد از برجام پول های ما در اروپا بلوکه 

می شود و بابت نگهداری از آن باید پول هم بدهیم.
نماینــده دوره نهم مجلس شــورای اســلامی، 
تحریم های کاتســا را اوج فشــار به کشور دانست و 
گفت: در کاتسا آمده است که اگر بانکی در هرجای 
دنیا با ایران رابطه داشــت خود بانک هم به لیســت 

تحریم ها اضافه می شود.
وجود تفکری در دولت که مدل اقتصاد کینزی 

را مناسب جمهوری اسامی می داند
رئیس  مرکز بررسی های دکترینال نیز در مراسم 
روز دانشجو که به همت بسیج دانشجویی دانشکده 
حقوق و علوم سیاســی دانشــگاه علامه طباطبایی 
برگزار شــد، گفت: اگر امروز اقتصاد ما دچار مشکل 
است مربوط به استادان حوزه علوم اقتصاد است. چه 
طور ممکن است ما ژنرال هایی داریم که بدون یونیفرم 
نظامی ابر قدرت ها را در سوریه شکست می دهند، چه 
طور ژنرال هــای ایرانی ژنرال های غربی از ناتو، رژیم 
صهیونیستی و... را شکســت می دهند، چون قاسم 
ســلیمانی محصول دانشگاه نیست و با علم و تجربه 
انقلابی خودش می جنگد نه با علم و تجربه غربی ها.

حســن عباســی با بیان اینکه در دانشکده های 
اقتصاد نمی توانیم علمی تولید کنیم که مشکل تورم 
و بیکاری را حل کند، افزود: علوم انسانی ما تا بالای 
۷٠ درصد متون ترجمه شده علوم انسانی غربی است.

وی ادامه داد: علوم سیاسی یعنی اینکه پیرمردی 
در یک اتاق ســاده بنشیند و ٤٥٠ بار سران دنیا به 
دیدار او بیایند. قدرت نرم و علوم سیاســی این است 
نه آن چیزی که به عنوان شهریار نیکولو ماکیاولی و 
یا نظریات توماس هابز در دانشکده ها تدریس می شود.

این استاد دانشگاه با بیان اینکه ایدئولوژی بعدی 
که نابود شدنی اســت ایدئولوژی صهیونیسم است، 
گفت: ایران امروز به مرزهای اســرائیل رسیده است 
و این موضوع جریان صهیونیستی را نگران می کند. 
همان طور که مارکسیسم کنار رفت صهیونیسم هم 

زدوده خواهد شد. 
وی ادامه داد: امروز می بینیم برای ورود به مجلس 
و شورای شهر باید چند میلیارد پول بدهند و وقتی این 
گونه فردی وارد قدرت شود برای جبران هزینه ای که 
پرداخت کرده به دنبال رانت و منابع مالی و بیت المال 
است بنابراین ذات علوم سیاسی غربی لابی است، برای 
اینکه به رای گذاشته شویم باید میلیاردی پول بدهیم. 
مقصر این قضیه دانشکده های علوم انسانی ما هستند 
که دست به تولید علوم انسانی بومی نزده اند و نعل به 

نعل علوم انسانی غربی را پیاده کرده اند.
عباســی با بیان اینکه 3۹ سال است که اقتصاد 
کشور به دست استادان اقتصاد است و آنها امروز باید 
جوابگوی وضعیت اقتصادی کشور باشند، تصریح کرد: 
یک تفکر به دنبال مکتب اقتصادی کینزی بوده که هم 
اکنون در دولت فعلی مستقر است و رسما در کتاب 
امنیت ملی و نظام های اقتصادی ایران عنوان کردند 
که الگوی اقتصادی مناسب جمهوری اسلامی مدل 

اقتصاد کینزی است بنابراین اسلام را پیاده نکرده اند.
وی گفت: امروز اقتصاد لیبرالی در کشــورهای 
غربی به بن بست رســیده است و ۶2 تریلیون دلار 
بدهی روی دست جهان مانده است و کشورها با بدهی 
بالا که در صدر آنها آمریکاســت در مرحله فروپاشی 
اقتصادی قرار دارند اما استادان اقتصاد در دانشگاه های 

ایران از اظهار چنین مطالبی سر باز می زنند.
16 آذر شناسنامه ضدآمریکایی

 و ضداستکباری است
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: اگر کسی 
بپرسد که ما با استکبار مشکلی نداریم پاسخ می دهیم 

شما قرآن، روایات و منابع دین را نمی شناسید.
بــه گزارش فارس، حســن رحیم پور ازغدی در 
مراسمی که به همت بسیج دانشجویی دانشگاه علوم 
قضایی و خدمات اداری به مناسبت روز دانشجو برگزار 
شد، گفت: ۱۶آذر یک شناسنامه ضد آمریکایی و ضد 
استکباری است، سؤالی که اینجا مطرح می شود آن 
است که استکبار ستیزی تا کی؟ پاسخ سؤال این است 
تا وقتی که استکبار هست استکبار ستیزی هم هست.
رحیم پور ازغدی افزود: سؤال دیگری که این روزها 
مطرح می شود این اســت که برای چه باید بگوییم 
مرگ بر آمریکا؟ باید بگوییم که منظور ما از مرگ بر 
آمریکا، مرگ بر استکبار و مرگ بر فرعون امروز است.

وی ادامه داد:  ابراهیم با نمرود می جنگید؛ پیامبر 
با  اشــراف قریش؛ جنگ حق و باطل در طول تاریخ 
مثال زدنی اســت. اگر کسی بپرسد که ما با استکبار 
مشکلی نداریم پاسخ می دهیم شما قرآن و روایات و 

منابع دین را نمی شناسید.
این اســتاد دانشگاه تاکید کرد: قرآن اساساً یک 
کتاب ضد استکبار است. استکبار سه وجه دارد، یک 
سیاســی دو مذهبی دینی و ســه اقتصادی؛ جهت 
سیاســی آن فرعون و مذهبی و دینــی بلعم باعورا 
و اقتصادی قارون اســت که در قرآن به آنها  اشــاره 

شده است.
وی اظهار داشــت: آیا کشوری که در ٥٠ کشور 
دنیا غارت، کشتار مبارزه و جنگ راه می اندازد مصداق 
بارز استکبار نیست؟ آمریکا شعار حقوق بشر می دهد و 
دادگاه های بین المللی در دست اوست و نمره حقوق 
بشر می دهد؛ در حالی که بزرگترین ناقض حقوق بشر 
و ناقض حقوق زنان است و طبیعت را به هم می ریزد 
و موجب آلودگی محیط زیســت می شود و بدترین 

کشتارها را راه می اندازد.
رحیم پور ازغدی تصریح کرد:  رژیم صهیونیستی 
به بهانه هولوکاســت ده تا هولوکاســت راه انداخته 
اســت. اگر کســی بگوید نمی دانم استکبار چیست، 
دچار منگولیســم سیاسی است؛ اصلا شعور سیاسی 

ندارد و تاریخ خود را نفهمیده است.
عضو شــورای عالی انقــلاب فرهنگی ادامه داد: 
البته اگر آمریکا مصداق استکبار نباشد مسئله عوض 
می شود شــعار آشــتی با جهان که در اثر آشتی با 
جهان خارج است خود را نشان داد گفتند تحریم ها 
ترک برداشت در حالی که هیچ اتفاقی رخ نداده بود. 
اســرائیل در خطر ســقوط نهایی قرار داشت وجود 
داعش و چند جنگ های منطقه خاورمیانه این سقوط 

را عقب انداخت.
هزینه مراسم روز دانشجو

 صرف خرید کانکس برای زلزله  زدگان
بسیج دانشــجویی دانشگاه شهیدبهشتی ضمن 
انتقــاد از عملکــرد مســئولین در امدادرســانی به 
زلزله زدگان غرب کشــور، اعلام کــرد: با هزینه های 
برگزاری مراسم روز دانشجو تعدادی کانکس خریداری 

کرده و آن را به زلزله زدگان اهدا کردند.

در نشست های بزرگداشت روز دانشجو در دانشگاه ها مطرح شد

از تأكید بر شناسنامه ضداستکباری 16 آذر
 تا انتساب برجام به دیپلماسی سنتی- قجری

وزیر امور خارجه ایران گفت: بهتر است 
هرچه سریع تر همسایه سعودی ما درک کند 
ماری که تولید کرده، تمام مارهایی که طی 40 
سال قبل تا کنون تولید کرده اند– چه صدام 
حسین، چه طالبان و چه داعش– در نهایت 

خود آنها را گزیده اند.
»محمدجواد ظریف« وزیــر امور خارجه طی 
مصاحبه با شبکه »راشاتودی« با بیان اینکه عربستان 
سعودی پیشینه ای تاریخی در حمایت از گروه های 
افراطی دارد،گفت:ما نبودیم که از صدام حســین 
حمایت کردیم، این ما نبودیم که از طالبان حمایت 
کردیم. ما از داعش یا النصره حمایت نکردیم. ما از 

افراط گرایی در جهان، حمایت مالی نکردیم.
ظریــف با  اشــاره به سرنوشــت دیکتاتورها و 
گروه هــای تروریســتی در خاورمیانه گفت: گمان 
می کنم بهتر است هرچه سریع تر همسایه سعودی 
مــا درک کند ماری که تولید کرده، تمام مارهایی 
که طی ٤٠ سال قبل تا کنون تولید کرده اند– چه 
صدام حسین، چه طالبان و چه داعش– در نهایت 

خود آنها را گزیده اند.
وی با توصیه به آل ســعود برای روی آوردن به 
ایجاد رفاه و توســعه، به جای تولید ســازمان های 
تروریســتی، تاکید کرد: ائتلاف ســعودی در حال 

نابودی یمن و کشــتار مردم آن است. اکنون این 
یک درک مشترک بین المللی است که سعودی ها 
در جریــان بمباران بی ملاحظه مناطق مســکونی 
یمن طی 3٠ ماه گذشته، حتی از کشتار کودکان و 

سالمندان ابا نکرده اند.
وزیــر امور خارجه با بیــان اینکه بحران یمن، 
نیاز به راهکاری سیاســی دارد، نــه نظامی، افزود: 
این ما نیســتیم که یمن را بمباران می کنیم، آنها 

)سعودی ها( هستند.
مجری برنامه گفت که »روســیه در جایگاهی 
نیســت که در این مناقشه از کسی جانبداری کند 
ولی همتای عربستانی شــما هم، بحث یمن را به 

حمایت شما از حزب الله تشبیه می کند«.
به گزارش فارس، ظریف در پاسخ گفت: حزب الله 
کســی را بمباران نمی کند، حزب الله یک سازمان 
سیاســی است. این ما نیستیم که نخست وزیر یک 
کشور را به کشورمان دعوت کنیم و وی را به استعفا 
مجبور کنیم. ما در تلاشــیم که از دوستان و نفوذ 
منطقه ایمان برای شکست تروریست های افراط گرا و 
حل سیاسی مسائل استفاده کنیم. ما در همه موارد 
با روســیه اتفاق نظر نداریم ولی مثلًا در سوریه، با 
روس هــا و ترکیه برای ایجاد یک راهکار سیاســی 

همکاری می کنیم.

در مصاحبه با راشاتودی

ظریف: مارهایی كه آل سعود رها كرده
خودش را گزیده است


